
 

 

5و4درس   

 اسم جامد واسم مشتق
 شمس..... –ی دیگری گرفته نشده است،مانند: علم  کلمه جامد: اسمی است که از اسم -1

 حمید..... –ی دیگری گرفته شده است ،مانند: عالم  مش تق: اسمی است که از کلمه اسم-2

توان به تعاریف فوق اکتفا کرد بلکه باید انواع هشت گانه مش تق را یاد بگیریم و هرچه  نکته مهم:برای تشخیص جامد از اسم مش تق نمی

 ها باشد جامد است. ز آ نغیر ا

 انواع اسم جامد 
 جامد مصدری -1

 جامد غیر مصدری -2

 کتابة: نوشتن و ثانیاً ریشه فعلی دارد. –دهد ،مانند: علم: دانستن  جامد مصدری: اولاً معنی مصدر می -1

علم 
ع مضار

یعلم     کتب  
ع مضار

کتب،  –عالم، علیم، معلوم  –یکتب  و ثالثاً دارای همخانواده است:مانند: علم  

 توان از آ ن اسم مش تق ساخت. کاتب، مکتوب.به عبارتی می

 جامد غیر مصدری : بر عکس جامد مصدری هیچ کدام از سه ویژگی بالایی را ندارد:-2

القمر ثالثاً  –جبال  -شجرة  –ثانیاً ریشه فعلی ندارد،مانند: شمس شجرة:درخت   –دهد ،مانند:شمس: خورش ید  اولاً معنی مصدر نمی

 القمر. –جبال  –شجرة  –همخانواده ندارد،مانند: شمس 

 

 گانه مشتق)مشتقات( انواع هشت
 اسم زمان -4  اسم مکان -3  اسم مفعول -2  اسم فاعل -1

 )ویژه انسانی(اسم آ لت یا ابزار -8  اسم تفضیل -7  اسم مبالغه -6  صفت مش بهه -5

 اسم فاعل و اسم مفعول 2و1
شوند ،یعنی اسم فاعل بر وزن فاعل و اسم مفعول بر وزن  های ثلاثی مجرّد بر وزن خودشان  ساخته می اسم فاعل واسم مفعول از فعل

 شود: مفعول ساخته می

    

 محمود -حامد   حمد ثلاثی مجرّد



 

 

 مکتوب -کاتب کتب             

 منصور - ناصر نصر               

 السارّة. –الدالّ  –الضالّ  –اسم فاعل هستندمانند: الشابّ « فالّ » های بر وزن نکته مهم:اسم

کنیم  شود که ابتدا حرف مضارعه را حذف می ها بدین شکل ساخته می های ثلاثی مزید از مضارع آ ن اما اسم فاعل و اسم مفعول از فعل

گزاریم سپس برای اسم فاعل عین الفعل )حرف دوم ریشه( را کسره __ِ و برای اسم مفعول عین الفعل را فتحه ـــَـ  می«مُـ »و بجایش ـ

 دهیم،مانند: می

 

انتصر
ع مضار

ینتصر 
ع مضار

 مُنتصِر    منتصر  

 مُنتصَر         

اصلح
ع مضار

یصلح 
ع مضار

 مُصلِح   مصلح  

 مُصلحَ        

 سوال:از کلمات علم و علّم اسم فاعل و مفعول بسازید؟

 

 اسم فاعل                 اسم فاعل  

 مُعلّمِ   علّم    مزید      عالم    علم      مجرد

 مُعلمَ        معلوم     

 عولاسم مف                 اسم مفعول   

 نکات طلایی

مودّب جز  –مکبّّ  –باشد مش تق هستند که یا اسم فاعلند یا اسم مفعول.مانند: مجاهد  هایی که اوّل آ نها حرف )ـمُـ( می :اسم1نکته

 مصدر باب مُفاعلَََ.

کنیم: علم    عالم:  اس تفاده میشونده(  –ا( و در ترجمه اسم مفعول از کلمه) شده  –هائی مانند )نده  :در ترجمه اسم فاعل از پسوند2نکته 

                                                                                                                   معلوم:مشخص شده                                                                        دانا

 مقتول: کش ته شده     قتل  قاتل: کش نده

 حمد شده –محمود: س تایش شده    حمد  حامد:حمد کننده  س تایش کننده

 مس تخرج : اس تخراج شده   اس تخرج   مس تخرج: اس تخراج کننده

کان و اسم زمان 4و  3  اسم م
عِل ( نیز مش تق است: مَشاهِد ها )مَفا شود و جمع آ ن مَفعَلََ( ساخته می –مَفعِل  –های ثلاثی مجرد بر یکی از سه وزن) مَفعَل  از فعل

 مَزرعة. -مَنِزل–مَزارعِ که مفردشان به ترتیب عبارتنند از: مَشهد  –مَنازِل  –

 الصیف و .... جامد هستند –غداً  –لیلا  –الیوم -عند  –تحت  –های مکان و زمان همچون فوق  نکته : اسم



 

 

 «ویژه انسانی»

 ی اسم مفعول آ نهاست. ثلاثی مزید همان صیغههای  نکته مهم: اسم مکان و اسم زمان از فعل

 هر سه       ل   اسم مفعو    اسم زمان مس تخرجِ چه نوع مش تقی است؟  اسم مکان 

 تواند هر سه با هم باشد.  باشد و در جملَ نمی البته اگر در جملَ بکار روند یکی از سه مورد بالایی می

 الغار مس تخرجیصدر الی اروبا                          یعمل محمد فی  المس تخرجالغاز 

 اسم مکان                            اسم مفعول          

 کند. گاز کار می مکان اس تخراجمحمد در   شود به اروپا صادر می اس تخراج شدهگاز 

 صفت مشبهه -1
 آ ید: های زیر می و بر وزن کند. اسمی است که بر صفتی ثابت و پایدار دلالت می 

 جوعان –فعَلان= عطشان    شََیف  –مَجید  –فعَِیل: حَمید 

 فعُال= شجاع    فعََل: حسن

 عذَْب –سَهلْ  –فهمفَعْل : صَعْب  –خشن  –فعَِل : فرح 

باشد ، مانند:عطشان  نکته :صفت مش بهه بر وزن فعلان مؤنث آ ن بر وزن فعَلی می
ث مون

 عطشی )ویژه انسانی( 

 جوعی  جوعان    کسلی کسلان 

 شود،مانند: نکته مهم:صفت مش بهه اگر بر رنگ و عیب و زینت دلالت کند بر وزن افعل )مذکر( و فعلاء)مؤنث( ساخته می

 کج اعوج ـــــــــــ عوجا   احمر ــــــــــ حمراء قرمز

 گنگ -لال بکماء ابکم ـــــــــــ   اسود ــــــــــ سوداء س یاه

 ناش نوا -کر اصّم ـــــــــــ صّماء   ابیض ــــــــــ بیضاء سفید

 کور آ عمی ـــــــــ عمیاء   ازرق ــــــــــ زرقاء آ بی

 احمق احمق ـــــــــ حمقاء  اخضر ــــــــــ خضراء سبز

 گندمگون اسمر ــــــــــ سمراء  اصفرــــــــــــ صفراء زرد

 

 

 نکات طلایی

 –سبیل  –های فوق باشد و معنی صفت نیز دهد لذا کلماتی مانند جبل  :اسمی صفت مش بهه و مش تق است که بر یکی از وزن1نکته

 شوند. های فوق هستند ولی معنی صفت نمی دهند ،جامد محسوب می که بر وزن -الشمس –شجرة  –قتل 

 طیّب. –خیّر  –قیّم  –جیدّ  –های هموزن س یّد صفت مش بهه هستند ،مانند: س یّد  :صفت2نکته



 

 

الاقویاء  –الاغنیاء ) غنّی(  –الاتقیاء )تقیّ(  –نقیِ ّ –قویّ  –علّی  –های هموزن نبّی صفت مش بهه هستند ،مانند: نبِیّ  :صفت3نکته 

 ) قویّ(.

 :صفت مش بهه  علاوه بر وزن های فوق اوزان دیگری نیز دارند.4نکته 

 اسم تفضیل -2
 رود. رود. مذکر آ ن بر وزن افعل و مؤنث آ ن بر وزن  فعُلی بکار می بکار می اسمی است که برای برتری

 ادنی. –اعظم  –اصغر  –اکبّ  –مذکر:افعل = احسن 

 دنیا. –عظمی  –صغری  –کبّی  –مؤنث:فعلی = حس نی 

 احبّ  –اضلّ  –اجلّ  –اقلّ  –اسم تفضیل هستند ،مانند: اشدّ « اَفلَّ » های بر وزن :اسم1نکته

 ین اسمهایی مانند الَاقوَی و الَاولَی اسم تفضیل هستند.و همچن

 «ویژه انسانی»

توان اسم تفضیل ساخت که ثلاثی مجرد و معلوم باشد و بر رنگ و عیب دلالت نکند.اگر حتی یکی از شَایط بالایی  :از فعلی می2نکته 

 د.آ ی می« اشدّ یا اکثّّ یا اقلّ »را نداش ته باشد مصدرش بصورت منصوب بعد از 

 سوال :از کلمه یجتهد اسم تفضیل بسازید؟ اشدّ اجتهاداً 

سود) س یاه شد( 
ل ي فض اسم ت

عوجاجاً  –اشدُّ سواداً    انت اقلّ ا 

 اکثّ حمرهً                       حمر ) قرمز شد(                  

 من ذلک الورد )غ( :این گل قرمز تر از آ ن گل است. احمرهذا الورد 

 هذا الورد اشدُ حمره من ذلک الورد )ص( :این گل قرمز تر از آ ن گل است.

 « ویژه انسانی» 

 نکته:اسم تفضیل اگر )ال( نداش ته باشد بین مذکر و مؤنث یکسان است.

 فی المدرسة علماً ) ص(      هو افضلفی المدرسة علماً ) ص(        هی افضل

 

 فی المدرسة علماً ) ص(      هو ال فضلفی المدرسة علماً ) غ(        هی الافضل

 

 هی الافضلی فی المدرسة علماً ) ص( 

 نکات طلایی

 مطابقت کند.  هو ال کبّ   .   هی الکبّی.:اگر اسم تفضیل الـ  داش ته باشد باید از نظر جنس 1نکته

" چنانچه به معنی بهتر و بدتر باش ند اسم تفضیل هستند و اگر به معنای خوبی و بدی باش ند جامد مصدری شَّ و  خیر:دو کلمه "2نکته

 ی کند.خیر ال مور ما ابعدک فی داریک : بهترین کارها چیزهائی است که تو را در دو دنیا خوش بخت م -هستند،مانند:

اسم تفضيل    

 رنگ

 مذکر   مذکر مؤنث مذکر

 مؤنث مذکر



 

 

 = فقط خوبی ها از انسان باقی می ماند الخیرلا یبقی من الا نسان الا  -

 : که بر زیادی و کثّت دلالت می کند بر وزن های زیر می آ ید: اسم مبالغه -7

 لوّامه –امّاره  –رَنّان                       فعَّاله: علّامه  -صَباّر -غفَاّر -فعَّال : توَّاب

 فعُّول : قدّوس           فِعّیل : صِدّیق                  صَبور             -غفَور -ورفعَول : شَک

 بر ابزار و وس یلَ ی انجام دادن کار دلالت دارد و دارای سه وزن است: :اسم آلت -8

 اسم آ لت که بر آ لت دال است                   مفعل و مفعلَ و مفعال است 

 .مبّد ) سوهان(. مِفعَل = مقبض ) دس تگیره (

 مِفعَلَ = مِکنسة ) جارو ( .مِسطرة ) خط کش( .مِمسحة ) پاک کن (.

 مِفعال = منشار ) اره ( مسمار ) میخ( .مصباح ) چراغ( .مفتاح ) کلید(.

 نکات طلایی

اسم های جمع شکل نکته مهم:هر اسمی که مفرد آ ن مش تق باشد جمع آ ن نیز مش تق است ، به عبارتی دیگر ملاک جامد یا مش تق بودن 

 مفرد آ نها است ،اگر مفردشان مش تق باشد جمعشان نیز مش تق است و برعکس :

 جبال –اکابر  –مفاتیح  –آ شجار  –کفاّر  –صغار 

 جامد -مش تق    -مش تق      -جامد-مش تق  -مش تق   

 جبل   -اکبّ       -مفتاح      -شجر   -کافر    -مفرد:صغیر 

 مد و مش تق بایس تی وزن های مش تقات را حفظ کنیم.نکته:برای تسلط بر بحث جا

 :تفاوت دو کلمه ی آ خِر و آ خَر چیست؟سوال مهم

 به معنی پایان است. –منصرف  –آ خِر: مش تق و اسم فاعل 

 به معنی دیگر است. –غیر منصرف  –آ خَر : مش تق و اسم تفضیل 

 وزن افَعلَ
 ودو  شکل اسمی دارد: کلمه ای که بر وزن اَفعَل به کار می رود سه شکل فعلی

 سه شکل فعلی : افعل

فعال = اَنزلَ الله القران. -1  ماضی باب ا 

 الی المدرسة للتعلّم. اَذهبُ مضارع متکلم وحده = آ نا  -2

 فعل تعجب که بر وزن ما اَفعَلَ ساخته می شود:ما اَجمل الربیع. -3

 دو شکل اسمی اَفعل :

 اَعظم. –اسم تفضیل : اکَبّ  -1

 



 

 

 اَسود. –مش بهه : اَحمر صفت  -2

 :کم مش تقاً فی هذه العبارة : ) یعیش الفقیر فی الدنیا عیش الفقراء و یحاسب فی آ لاخرة  حساب ال غنیاء (سوال

1 -5                              2-6                            3-4                             4-3 

 –مومن  –طاهر  -محمود -مفعولی که بر صفتی ثابت دلالت کند صفت مش بهه محسوب می شود ،مانند :حامدنکته مهم:اسم فاعل واسم 

 مالک . -مسلم  

 


